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Резюме. Проведено сравнительное изучение иммуномодулирующих свойств высокомо-
лекулярного хитозана (Х-ВМ) и его производных: низкомолекулярного хитозана (Х-НМ),  
N-3-гидроксимиристоил-Х-НМ, N-3-гидроксимиристоилхитоолигосахаридов (N-ацилхитобиозы, 
-хитотриозы, -хитотетраозы), карбоксиметилхитозана, карбоксиэтилхитозана, карбоксипропилхито-
зана. Установлено, что химическая модификация хитозана влияет на его биологическую активность. 
Синтезированные производные хитозана имеют улучшенные физико-химические свойства (хорошая 
растворимость в нейтральных и щелочных растворах, низкая вязкость в кислых растворах, хорошая 
всасываемость из желудочно-кишечного тракта) по сравнению с исходным высокомолекулярным 
хитозаном, обладают иммуномодулирующими свойствами и являются перспективными веществами 
для создания лекарственных препаратов и биологически активных добавок к пище (БАДов).
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Comparative studies of immunomodulating properties of Chitosan and its 

derivatives
abstract. Comparative study was carried out, aiming to assess immunostimulatory properties of high-molecular 

chitosan (Ch-HM) and its derivatives, i.e., low molecular weight chitosan (Ch-LM), N-3-hydroxymyristoyl 
(Ch-LM) at a low acylation ratio, N-3-hydroxymyristoylchitooligosaccharides (N-acylchito-biose, -triose, 
-tetraose), N-, O-carboxyalkylchitosans (carboxymethyl, -ethyl, -propyl derivates). It was established, that 
the chemical modifications of chitosan influenced its biological activity. The derivatives of chitosan were found 
to have improved physical properties (good solubility in neutral and alkaline solutions, low viscosity in acidic 
solutions, good absorption from a gastrointestinal compartment), as compared with initial (high molecular 
weight) chitosan formula. They possess immunomodulatory properties and may be regarded as promising 
substances for preparation of medical drugs and biologically active food additives (BAFA). (Med. Immunol., 
2007, vol. 9, N 4-5, pp 397-404)


